

**МЕЖДУНАРОДНАЯ ИНТЕГРАЦИЯ В РАМКАХ ЕАЭС**

**УДК 336**

**О ПРАКТИКЕ ОБЕСПЕЧЕНИЯ ПОЛНОТЫ И ДОСТОВЕРНОСТИ  
СТАТИСТИКИ ВЗАИМНОЙ ТОРГОВЛИ РЕСПУБЛИКИ АРМЕНИЯ С  
ДРУГИМИ ГОСУДАРСТВАМИ – ЧЛЕНАМИ ЕАЭС**

**Гармонников Сергей Николаевич**

Представитель таможенной службы Российской Федерации в Республике Армения,  
e-mail: Garmonnikoff@yandex.ru

*В статье приводятся различия в применяющихся в Армении и России правилах ведения статистики взаимной торговли в рамках Евразийского экономического союза и исследуется ряд контрольных механизмов, функционирующих в Армении целях обеспечения полноты и достоверности статистики взаимной торговли*

***Ключевые слова:** ЕАЭС; Республика Армения; Комитет государственных доходов; статистика взаимной торговли; контрольный механизм*

**ABOUT PRACTICE OF PROVIDING COMPLETENESS AND RELIABILITY OF  
THE REPUBLIC OF ARMENIA AND OTHER EURASIAN ECONOMIC UNION  
MEMBER STATES MUTUAL TRADE STATISTICS**

**Garmonnicov Sergey N.**

Representative of the Federal Customs Service of Russian Federation in the Republic of Armenia, e-mail: Garmonnikoff@yandex.ru

*In the article are given the differences between mutual trade statistics management rules within Eurasian Economic Union used in the Republic of Armenia and Russian Federation and is investigated series of control arrangements, functioned in the Republic of Armenia in order to provide mutual trade statistics completeness and reliability*

***Keywords:** Eurasian Economic Union; Republic of Armenia; State revenues Committee; mutual trade statistics; control arrangement*

**УДК 004.056.5:620.2**

**ПРОСЛЕЖИВАЕМОСТЬ ТОВАРОВ КАК СПОСОБ БОРЬБЫ С  
ФАЛЬСИФИКАТОМ И КОНТРАФАКТОМ**

**Захаренко Татьяна Анисимовна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной

*В статье проведен анализ опыта формирования национальной системы прослеживаемости товаров, обобщена основная нормативная правовая база, рассмотрена перспективность данного направления для таможенного контроля и борьбы с фальсификатом и контрафактом*

*Ключевые слова: прослеживаемость; контрафакт; фальсификат; маркировка; средства идентификации; таможенные органы; товары*

## **TRACEABILITY OF GOODS AS A WAY OF STRUGGLE AGAINST FALSIFICATION AND COUNTERFEIT**

**Zakharenko Tatyana A.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Professor of Department of Commodity Science and Customs Expertise, PhD, Docent, e-mail: zakharenko\_ta@mail.ru

*The article analyzes the experience of the formation of a national system of traceability of goods, summarizes the main regulatory framework, considers the prospects of this area for customs control and the fight against falsification and counterfeit*

*Keywords: traceability; counterfeit; falsification; labeling; means of identification; customs; goods*

## **ОРГАНИЗАЦИЯ И УПРАВЛЕНИЕ ТАМОЖЕННОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬЮ**

**УДК 339.54**

### **К ВОПРОСУ ОБ УНИФИКАЦИИ ПАРКА ТЕХНИЧЕСКИХ СРЕДСТВ ТАМОЖЕННОГО КОНТРОЛЯ ТАМОЖЕННЫХ ОРГАНОВ РОССИИ ПУТЕМ ВНЕДРЕНИЯ ЕДИНОЙ ЦИФРОВОЙ ПЛАТФОРМЫ**

**Афонин Петр Николаевич**

Санкт-Петербургский имени В.Б Бобкова филиал Российской таможенной академии, заведующий кафедрой технических средств таможенного контроля и криминалистики, д.т.н., доцент, e-mail: pnafonin@yandex.ru

**Лебедева Анастасия Юрьевна**

Российская таможенная академия, аспирант Российской таможенной академии, e-mail: lebedewa.nastena2011@yandex.ru

*В статье рассматривается концепция повышения эффективности осуществления фактического таможенного контроля в рамках масштабной цифровизации*

*варианты единой цифровой платформы, а также освещаются преимущества данной инновации*

**Ключевые слова:** *цифровизация; унифицированная цифровая платформа; фактический таможенный контроль; технические средства таможенного контроля; оптимизация*

**TO THE QUESTION OF THE UNIFICATION OF THE PARK TECHNICAL MEANS OF CUSTOMS CONTROL BY CUSTOMS BODIES OF RUSSIA THROUGH THE INTRODUCTION OF A SINGLE DIGITAL PLATFORM**

**Afonin Peter N.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, of Department of Technical Means of Customs Control and Forensics, Doctor of Technical Sciences, Docent, e-mail: pnafonin@yandex.ru

**Lebedeva Anastasia Yu.**

Russian Customs Academy, Postgraduate student, e-mail: lebedeva.nastena2011@yandex.ru

*The article proposes a way to improve the efficiency of customs control using technical means by introducing a unified digital platform into the customs authorities; its advantages are analyzed and ways to minimize the risks associated with its use are proposed*

**Keywords:** *unified digital platform; actual customs control; digitalization; technical means of customs control; optimization*

**УДК 332.1(571.14):656**

**МУЛЬТИМОДАЛЬНЫЙ ТРАНСПОРТНЫЙ УЗЕЛ В НОВОСИБИРСКЕ КАК ЧАСТЬ ФЕДЕРАЛЬНОЙ ЛОГИСТИЧЕСКОЙ ИНФРАСТРУКТУРЫ**

**Калмыков Сергей Павлович**

Сибирский государственный университет путей сообщения, доцент кафедры Таможенного дела, к.ист.н., доцент, e-mail: oberst2006@mail.ru

**Морозова Анна Алексеевна**

Сибирский государственный университет путей сообщения, аспирант-стажер, e-mail: unikum9599@mail.ru

*В статье анализируются перспективы развития и значение Новосибирского*

*Авторами исследуются данные таможенной статистики внешнеторгового оборота товаров России и Новосибирской области за период 2019–2020 гг.*

**Ключевые слова:** *товарооборот; товарная структура; ТОСЭР; мультимодальный транспортный узел*

## **MULTIMODAL TRANSPORT HUB IN NOVOSIBIRSK AS PART OF THE FEDERAL LOGISTICS INFRASTRUCTURE**

**Kalmykov Sergey P.**

Siberian Transport University, Associate Professor of Department of Customs, PhD, Docent, e-mail: oberst2006@mail.ru

**Morozova Anna A.**

Siberian Transport University, Postgraduate student, e-mail: unikim9599@mail.ru

*The article analyses the development prospects and importance of the Novosibirsk multimodal transport hub for improving the regional transport and logistics system and customs infrastructure. The authors study customs statistics on the foreign trade turnover of goods of Russia and the Novosibirsk region for the period 2019-2020*

**Keywords:** *turnover; trade structure; TASED; multimodal transport hub*

**УДК 004.75**

## **ПЕРСПЕКТИВЫ ВНЕДРЕНИЯ ТЕХНОЛОГИИ БЛОКЧЕЙН ПРИ ТАМОЖЕННОМ КОНТРОЛЕ ПЕРЕМЕЩАЕМЫХ ЧЕРЕЗ ТАМОЖЕННУЮ ГРАНИЦУ ТОВАРОВ**

**Куприянов Александр Владимирович**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, декан факультета повышения квалификации, к.воен.н., профессор, e-mail: kav@spbrta.ru

**Яковлев Константин Викторович**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, заместитель декана факультета повышения квалификации, к.э.н., e-mail: kiv@spbrta.ru

**Кузьмичева Раиса Алескеровна**

ООО «Квик Лайн Прайм», специалист по внешнеэкономической деятельности, e-mail: raisha.kuzmicheva@kvikline.ru

*В статье рассматривается возможность использования ряда современных информационно-коммуникационных технологий для целей автоматизации таможенного оформления и таможенного контроля перемещаемых через таможенную границу товаров. Авторами оценивается степень прозрачности используемых в международной торговле данных посредством применения технологий «Blockchain» и «Big data», а также смарт-контрактов*

**Ключевые слова:** *цифровизация; блокчейн; интеллектуальный таможенный контроль; распределенные реестры*

## **PROSPECTS FOR THE INTRODUCTION OF BLOCKCHAIN TECHNOLOGY IN THE CUSTOMS CONTROL OF GOODS MOVING ACROSS CUSTOMS BORDERS**

**Kupriyanov Aleksandr V.**

St.-Petersburg Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Dean of Faculty of Postgraduate Studies, PhD, Professor, e-mail: kav@spbrta.ru

**Yakovlev Konstantin V.**

St.-Petersburg Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Deputy Dean of Faculty of Postgraduate Studies, PhD, e-mail: kiv@spbrta.ru

**Kuzmicheva Raisa A.**

LLC «Quick Line Prime», Specialist in Foreign Economic Activity, e-mail: raisaroyal@yandex.ru

*The article discusses the possibility of using a number of modern information and communication technologies for the purpose of automating customs clearance and customs control of goods transported across the customs border. The authors assess the transparency of data used in international trade through the application of Blockchain and big data technologies as well as smart contracts*

*The degree of the need to ensure transparency of data used in international trade through the, as well as the use of smart contracts, is assessed, taking into account the negative aspects of the introduction of these technologies*

**Keywords:** *digitalization; Blockchain technology; intelligent customs control; distributed ledgers technology*

**УДК 339.544**

**ВОЗМОЖНОСТЬ ПРИМЕНЕНИЯ ЭЛЕКТРОННЫХ ТРАНСПОРТНЫХ  
ДОКУМЕНТОВ С ЦЕЛЮ ИСКОРЕНЕНИЯ ПОСРЕДСТВАМИ**

## **Поль-Мари Анна Леонидовна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, старший преподаватель кафедры технических средств таможенного контроля и криминалистики, e-mail: mariashaok@yandex.ru

*В статье обосновывается необходимость внедрения форм электронных транспортных документов. Автором проведен анализ международных нормативных документов, регулирующих применение электронных транспортных накладных. Сформулированы цели и задачи реализации использования при совершении таможенных операций транспортных, коммерческих и иных документов, созданных и применяемых в деловом обороте в виде электронных документов*

**Ключевые слова:** электронная накладная; электронный документооборот; ЕАИС; цифровая таможня

### **POSSIBILITY OF USING ELECTRONIC TRANSPORT DOCUMENTS FOR THE PURPOSE OF THE DIGITIZATION OF STATE CONTROL**

Pol-Mari Anna L.

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Senior Lecturer of Department of Technical Means of Customs Control and Forensics, e-mail: mariashaok@yandex.ru

*The article substantiates the need to introduce forms of electronic transport documents. The author analyzed international normative documents regulating the use of electronic waybills and formulated the goals and objectives of the implementation of the use of transport, commercial and other documents created and used in business in the form of electronic documents during customs operations*

**Keywords:** electronic waybill; electronic document flow; U AIS; digital customs

**УДК 339.543**

### **К ВОПРОСУ О ТАМОЖЕННОМ РЕГУЛИРОВАНИИ**

**Федоренко Константин Петрович**

Сибирский государственный университет путей сообщения (СГУПС), заведующий кафедрой таможенного дела, к.э.н., доцент, e-mail: cfedorenko810@gmail.com

*В статье дается анализ понятия «таможенное регулирование» с опорой на нормативно-правовые акты законодательства о государственном регулировании внешнеторговой деятельности. Автором приводятся аргументы, позволяющие*



Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Associate Professor of Department of Economics and Customs, PhD, Docent, e-mail: [marina-spb-et@yandex.ru](mailto:marina-spb-et@yandex.ru)

*The article provides a critical analysis of the level of rationality of solving the problem of depopulation in Russia by applying the mechanisms of the third and fourth (“Eurasian”) demographic transitions. Some directions of measures to mitigate the problems of labor shortage are suggested*

**Keywords:** *state migration policy; demographic transition; external migration; natural growth; depopulation; total birth rate; net birth rate; population density*

**УДК 339.5**

## **МАРКЕТИНГОВЫЕ ИНСТРУМЕНТЫ ПРИ ОРГАНИЗАЦИИ ИНТЕРНЕТ-ТОРГОВЛИ**

**Ворона Анастасия Александровна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, старший преподаватель кафедры управления, e-mail: [anastasiya\\_o@mail.ru](mailto:anastasiya_o@mail.ru)

*В статье раскрываются особенности и тенденции развития Интернет-торговли. Дается характеристика прогнозов E-Commerce на ближайшую перспективу. На примере компании Wildberries – крупнейшего онлайн-ритейлера России – рассматриваются используемые маркетинговые инструменты и предпринимаемые маркетинговые ходы в условиях распространения новой коронавирусной инфекции COVID-19*

**Ключевые слова:** *Интернет-торговля; маркетинг; инструменты маркетинга; пандемия*

## **MARKETING TOOLS FOR INTERNET TRADING**

**Vorona Anastasiya A.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Senior Lecturer of Department of Management, e-mail: [anastasiya\\_o@mail.ru](mailto:anastasiya_o@mail.ru)

*The article reveals the features and trends in the development of online commerce. Characteristics of e-commerce forecasts for the near future are given. On the example of Wildberries, the largest online retailer in Russia, the marketing tools being undertaken amid the spread of the new coronavirus infection (COVID-19) are examined*

**Keywords:** *E-Commerce; marketing; marketing tools; pandemic*



УДК 657

## ОБ ОРГАНИЗАЦИИ СИСТЕМЫ ВНУТРЕННЕГО КОНТРОЛЯ ЗА ОБЪЕКТАМИ ОСНОВНЫХ СРЕДСТВ НА ПРОМЫШЛЕННЫХ ПРЕДПРИЯТИЯХ

Грозовская Елена Викторовна

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, доцент кафедры международных экономических отношений, к.э.н., доцент, e-mail: averkina@mail.ru

*В статье рассматривается методика организации и осуществления внутреннего контроля за объектами основных средств на промышленных предприятиях. Обозначены хозяйственные операции, требующие особого внимания системы внутреннего контроля в целях минимизации риска возникновения дополнительных затрат и повышения эффективности функционирования объектов основных средств*

**Ключевые слова:** *внутренний контроль; основные средства; инвестиционный потенциал*

## ON THE ORGANIZATION OF AN INTERNAL CONTROL SYSTEM FOR PLANT INSTALLATIONS IN INDUSTRIAL ENTERPRISES

Grozovskaya Yelena V.

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Associate Professor of Department of International Economic Relations, PhD, Docent, e-mail: averkina@mail.ru

*The article deals with the methodology of organization and implementation of internal control of fixed assets of industrial enterprises. Economic operations that require special attention of the internal control system in order to minimize the risk of additional costs and improve the efficiency of fixed assets are identified*

**Keywords:** *internal control, fixed assets, investment potential*

УДК 339

## ПРЯМЫЕ ИНОСТРАННЫЕ ИНВЕСТИЦИИ В ЭКОНОМИКУ РОССИИ: СОВРЕМЕННАЯ ОЦЕНКА И СОСТОЯНИЕ

Завгородний Александр Федорович

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, профессор кафедры международных экономических отношений, д.ист.н.,

**Иващенко Ирина Алексеевна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, студент экономического факультета, e-mail: [ira\\_iwatschenko@mail.ru](mailto:ira_iwatschenko@mail.ru)

*В статье представлен обзор мировых иностранных вложений в экономику Российской Федерации. Авторами проводится анализ структуры потоков прямых иностранных инвестиций, дается оценка и характеристика направленности иностранных вложений в отечественный капитал, рассматриваются последствия политики деофшоризации и их влияние на объёмы входящих потоков зарубежных вливаний в национальные отрасли производства*

**Ключевые слова:** *прямые иностранные инвестиции; темпы экономического роста; валовой внутренний продукт; офшоропроводящие страны; офшорные зоны*

**ANALYSIS OF THE COMPETITIVE ADVANTAGES OF INTERREGIONAL COOPERATION BETWEEN RUSSIA AND CHINA**

**Zavgorodny Alexander F.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Professor of Department of International Economic Relations, Honourable Worker of Higher Education of the Russian Federation, Doctor of Historical Sciences, Professor, e-mail: [alaxta@mail.ru](mailto:alaxta@mail.ru)

**Ivaschenko Irina A.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Student of Faculty of Economics, e-mail: [ira\\_iwatschenko@mail.ru](mailto:ira_iwatschenko@mail.ru)

*The article provides an overview of world foreign investments in the economy of the Russian Federation, analyzes the structure of foreign direct investment flows. An assessment and characteristic of the direction of foreign investments in domestic capital is given, the consequences of the deoffshorization policy and their impact on the volume of incoming flows of foreign investments into national industries are considered*

**Keywords:** *foreign direct investment; economic growths; gross domestic product; offshore zones*

**УДК 339.7, 342, 339.72**

**ВАЛЮТНЫЙ КОНТРОЛЬ: СУЩНОСТЬ, ФОРМЫ, ЭТАПЫ РАЗВИТИЯ**

**Каранец Снежана Михайловна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной

*В статье предпринята попытка рассмотреть валютный контроль как выстроенную систему. Проанализированы актуальные изменения валютного законодательства, выделены три наиболее важных этапа, а также показаны основные направления либерализации валютного контроля и проблемы, влияющие на его эффективность*

**Ключевые слова:** валютные операции; валютный контроль; сфера валютного регулирования

## **MONETARY CONTROL: SUBSTANCE, FORMS, STAGES OF DEVELOPMENT**

**Karanets Snezhana M.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Senior Lecturer of Department of Legal Basis for Foreign Economic Activity, PhD, Docent, e-mail: richne2016@ya.ru

*In the article there is an attempt to treat exchange control as a structured system. Analysis of current changes in the currency law, identification of the three most important stages, as well as the main directions of the liberalization of exchange control and problems affecting its effectiveness*

**Keywords:** currency transactions; currency operation; sphere of currency regulation

**УДК 343.72**

## **МОШЕННИЧЕСТВО В ТРАНСГРАНИЧНОЙ ЭЛЕКТРОННОЙ КОММЕРЦИИ**

**Маслова Жанна Николаевна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, главный научный сотрудник научно-исследовательского отдела, д. филол. н., доцент, e-mail: jnm@sprta.ru

*В статье рассматриваются понятия «коммерческое мошенничество», «электронное мошенничество», а также виды мошенничества в трансграничной электронной торговле. Автор дает обзор существующих на сегодняшний день путей и способов предотвращения электронного мошенничества*

**Ключевые слова:** трансграничная электронная торговля, коммерческое мошенничество, кредитная карта, услуга

## **FRAUD IN CROSS-BORDER ELECTRONIC COMMERCE**

**Maslova Zhanna N.**

*The article deals with the concept of commercial fraud, electronic fraud and some types of fraud in cross-border electronic commerce. The author provides an overview of current ways and means to prevent electronic fraud*

**Keywords:** *cross-border electronic commerce, commercial fraud, credit card*

**УДК 339.56**

## **АНАЛИЗ ТОРГОВОГО СОТРУДНИЧЕСТВА РОССИИ И СТРАН ВОСТОЧНОЙ АФРИКИ В XXI ВЕКЕ**

**Приходько Дмитрий Валентинович**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, старший преподаватель кафедры международных экономических отношений, e-mail: prihodkov@yandex.ru

*В статье проведен анализ взаимной торговли России со странами Восточной Африки в XXI в. Поскольку в последние годы Россия все активнее интересуется африканским рынком, где российская продукция может быть конкурентоспособной, в ближайшем будущем можно ожидать, что Россия будет наращивать объем взаимной торговли со странами Восточной Африки*

**Ключевые слова:** *Восточная Африка; внешняя торговля; торговое сотрудничество; африканский рынок*

## **ANALYSIS OF TRADE COOPERATION BETWEEN RUSSIA AND EAST AFRICAN COUNTRIES IN THE TWENTY-FIRST CENTURY**

**Prihodko Dmitry V.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Senior Lecturer of Department of International Economic Relations, e-mail: prihodkov@yandex.ru

*The article analyzes Russia's mutual trade with East African countries in the 21st century. As Russia has become increasingly interested in the African market in recent years, where Russian products can be competitive, it can be expected in the near future that Russia will increase the volume of mutual trade with East African countries*

**Keywords:** *East Africa; international trade; trade cooperation; African market*

**УДК 339.5**

## **АНАЛИЗ КОНКУРЕНТНЫХ ПРЕИМУЩЕСТВ МЕЖРЕГИОНАЛЬНОГО СОТРУДНИЧЕСТВА РОССИИ И ИТАЛИИ**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиала Российской таможенной академии, декан экономического факультета, к.пед.н, доцент, e-mail: economrta@mail.ru

**Кудрова Надежда Анатольевна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиала Российской таможенной академии, заведующий кафедрой международных экономических отношений, к.э.н, доцент, e-mail: kudrova-n@list.ru

*В статье исследованы конкурентные преимущества России и Китая, выявлены основные геополитические аспекты взаимодействия стран с внешней средой, определены ключевые аспекты межрегионального сотрудничества Китая и России*

***Ключевые слова:** геополитическое преимущество; конкурентное преимущество; межрегиональное сотрудничество*

**ANALYSIS OF THE COMPETITIVE ADVANTAGES OF INTERREGIONAL COOPERATION BETWEEN RUSSIA AND CHINA**

**Tulina Olga A.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Dean of Faculty of Economics, PhD, Docent, e-mail: economrta@mail.ru

**Kudrova Nadezhda A.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Head of Department of International Economic Relations, PhD, Docent, e-mail: kudrova-n@list.ru

*The article examines the formation of competitive advantages of Russia and China, identifies the main geopolitical aspects of interaction between countries with the external environment, and identifies key aspects of interregional cooperation between China and Russia*

***Keywords:** geopolitical advantage; competitive advantages; geo-economic significance of the region; interregional cooperation*

**УДК 330.45+519.872.2**

**ПРОГРАММНЫЙ КОМПЛЕКС ДЛЯ РЕШЕНИЯ СТАЦИОНАРНЫХ ЗАДАЧ ТЕОРИИ МАССОВОГО ОБСЛУЖИВАНИЯ**

**Фадеев Сергей Николаевич**

*В работе дается подробное описание программного комплекса для решения стационарных задач теории массового обслуживания. Автором рассмотрены модели  $M/M/n/0$ ,  $M/M/n/\infty$  (с неограниченным и ограниченным временем ожидания) и  $M/M/n/m$ . Предложенная программа написана на языке программирования JavaScript и не требует для своей работы дополнительного программного обеспечения*

**Ключевые слова:** *теория массового обслуживания; пуассоновский поток; показательное распределение; стационарный режим; «нетерпеливые» заявки*

## **SOFTWARE SYSTEM FOR SOLVING STATIONARY PROBLEMS OF MASS SERVICE THEORY**

**Fadeev Sergey N.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Associate Professor of Department of Computer Science and IT-supported Information Customs Technologies, PhD, Docent, e-mail: [fsn3@yandex.ru](mailto:fsn3@yandex.ru)

*The program for solving stationary problems of queueing theory is described in the article; queueing disciplines  $M/M/n/0$ ,  $M/M/n/\infty$  (both for infinite and finite waiting time),  $M/M/n/m$  are considered; the program has been written in JavaScript and therefore it does not demand any additional software*

**Keywords:** *queueing theory; Poisson flow; exponential distribution; queueing system in stationary mode; impatient customers*

## **ЮРИСПРУДЕНЦИЯ НА СОВРЕМЕННОМ ЭТАПЕ**

**УДК 342.7**

### **ОБЗОР НЕКОТОРЫХ АСПЕКТОВ ТЕОРИИ ПРАВОГЕНЕЗА В КОНТЕКСТЕ КОММУНИКАТИВНОЙ ТЕОРИИ ПРАВА**

**Байрамов Рамзи Раджабович**

Санкт-Петербургский филиал Российской таможенной академии, старший преподаватель кафедры уголовно-правовых дисциплин к.ю.н., доцент, e-mail: [ramzi019@mail.ru](mailto:ramzi019@mail.ru)

*В статье автор исследует вопрос возникновения права как социального института – ключевого для теории государства и права. Коммуникативная теория является одной из самых молодых интегральных теорий права, способной сквозь коммуникативную концепцию анализировать современные правовые явления*

## OVERVIEW OF SOME ASPECTS OF THE THEORY OF LEGAL GENESIS IN THE CONTEXT OF COMMUNICATIVE LAW THEORY

**Bayramov Ramzi R.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Senior Lecturer of Department of Criminal Law Disciplines, PhD, Docent, e-mail: ramzi019@mail.ru

*In the article, the author explores the question of the emergence of law as a social institution, a key to the theory of State and law. Communicative theory is one of the youngest integral theories of law, in which it is possible to analyze modern legal phenomena through a communicative concept*

**Keywords:** *communicative theory of right; genesis of right; ontology of law*

**УДК 342.9**

### ПРОБЛЕМЫ ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ АДМИНИСТРАТИВНО-ЮРИСДИКЦИОННОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ ПРИ ОТКАЗЕ В ВОЗБУЖДЕНИИ ДЕЛА ОБ АДМИНИСТРАТИВНОМ ДЕЛИКТЕ

**Басов Семен Леонидович**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, доцент кафедры административного и таможенного права, к.ю.н., доцент, e-mail: atp@spbrta.ru

*В статье рассматриваются проблемы правового регулирования административно-юрисдикционной деятельности при отказе в возбуждении дела об административном правонарушении. Особое внимание уделяется процедуре обжалования и опротестования определений об отказе в возбуждении дела*

**Ключевые слова:** *административное правонарушение; законность; жалоба; протест; возбуждение дела*

### REGULATORY ISSUES OF GOVERNING ADMINISTRATIVE JURISDICTIONAL ACTIVITIES IN CASE OF REFUSAL TO INITIATE ADMINISTRATIVE TORT PROCEEDINGS

**Basov Semen L.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Associate Professor of Department of Administrative and Customs Law, PhD, Docent, e-mail: atp@spbrta.ru

*attention is paid to the procedure for appealing and protesting determinations on refusal to initiate proceedings*

**Keywords:** *administrative offence; legality; complaint; protest; initiation of proceedings*

**УДК 378**

## **КОРОНАВИРУС В ОБЩЕСТВЕ ПОТРЕБЛЕНИЯ: РАЗМЫШЛЕНИЯ ЮРИСТА**

**Касторский Геннадий Львович**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, профессор кафедры уголовно-правовых дисциплин, д.ю.н., профессор, e-mail: [mihail.kastorskii@mail.ru](mailto:mihail.kastorskii@mail.ru)

*В статье представлен криминологический анализ причин появления и распространения эпидемии «Covid-19» в 2020 г. в условиях формирования и развития общества потребления*

**Ключевые слова:** *глобально-олигархическая власть; имущественная дифференциация; пандемия; экономика; эксплуатация; эпидемия*

## **THE CORONAVIRUS IN A CONSUMER SOCIETY: LAWYER'S REFLECTION**

**Kastorsky Gennady L.**

Russian Customs Academy St. Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Professor of Department of Criminal Law Disciplines, Doctor of Law, Professor, e-mail: [mihail.kastorskii@mail.ru](mailto:mihail.kastorskii@mail.ru)

*The article presents a criminological analysis of the causes of the emergence and spread of the COVID-19 epidemic in 2020 in the context of the formation and development of the consumer society*

**Keywords:** *global-oligarchic power; property differentiation; pandemic; economy; exploitation; epidemic*

**УДК 347.736(470+571) (094.5.072)**

## **О ПРЕДСТОЯЩЕЙ РЕФОРМЕ СУДЕБНЫХ ПРОЦЕДУР БАНКРОТСТВА ОРГАНИЗАЦИЙ**

**Лебедев Константин Константинович**

Санкт-Петербургский государственный университет, доцент кафедры



*В статье анализируются и оцениваются положения законопроекта о внесении изменений в Федеральный закон «О несостоятельности (банкротстве)». Проект предполагает изменение порядка судебного разбирательства дел о банкротстве организаций. Автор считает, что законопроект нуждается в обсуждении с участием экономистов, ученых-специалистов в области банкротства организаций, судей, практикующих юристов и саморегулируемых организаций арбитражных управляющих*

**Ключевые слова:** банкротство; внешнее управление; конкурсное производство; мировое соглашение; арбитражный управляющий; антикризисный управляющий; реструктуризация долгов

## **ON THE FORTHCOMING REFORM OF THE BANKRUPTCY PROCEDURES OF ORGANIZATIONS**

**Lebedev Konstantin K.**

Saint Petersburg State University, Associate Professor of Department of Commercial Law, PhD, Docent, e-mail: lebedev\_konst@inbox.ru

*The article analyses and evaluates the provisions of the draft law on amendments to the Federal Law «On Insolvency (Bankruptcy)». The project proposes to change the way in which bankruptcy cases are handled by the courts. The author considers that the draft law needs to be discussed with economists, academics in the area of bankruptcy of organizations, judges, legal practitioners and self-regulatory organizations of arbitration managers*

**Keywords:** bankruptcy; external administration; tendering; settlement; arbitration manager; crisis manager; debt restructuring

**УДК 349.24**

## **НЕКОТОРЫЕ ПРОБЛЕМЫ КВАЛИФИКАЦИИ ОРГАНИЗАЦИОННО-ИМУЩЕСТВЕННЫХ ОТНОШЕНИЙ В ГРАЖДАНСКОМ ПРАВЕ И ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВЕ (СРАВНИТЕЛЬНО-ПРАВОВОЕ ЭССЕ)**

**Меркулова Татьяна Николаевна**

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной академии, доцент кафедры гражданского права и процесса, к.ю.н., доцент, федеральный судья (в отставке), e-mail: merkulovtn@inbox.ru

*В статье обосновывается тезис о неразрывности имущественного и организационного элементов в гражданско-правовой природе организационно-имущественных отношений, составляющих предмет гражданского права. Автором исследовано состояние рассматриваемого института с позиций законодательств*

**Ключевые слова:** организационно-имущественные отношения; внутричленские (корпоративные) отношения; вспомогательные договоры; организационный элемент; корпорация

**SOME PROBLEMS OF THE QUALIFICATION OF ORGANIZATIONAL AND PROPERTY RELATIONS IN CIVIL LAW AND LEGISLATION  
(COMPARATIVE LEGAL ESSAY)**

**Merkulova Tatyana N.**

Russian Customs Academy St.-Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, Associate Professor of Department of Civil Law and Civil Procedures, Federal Judge (retired), PhD, Docent, e-mail: merkulovatn@inbox.ru

*The article substantiates the thesis about the continuity of property and organizational elements in the civil-legal nature of organizational and property relations that constitute the subject of civil law, the presence of auxiliary contracts does not change the general approach in explaining the legal essence of organizational and property relations, the state of the institution in question is studied from the standpoint of the legislation of certain foreign countries*

**Keywords:** organizational and property relations; intra-member (corporate) relations; subsidiary contracts; organizational element; corporation

УДК 346

**НЕКОТОРЫЕ АСПЕКТЫ  
АНТИКРИЗИСНОГО ПРАВОВОГО ОБЕСПЕЧЕНИЯ ЭКОНОМИКИ**

**Шишкин Сергей Николаевич**

Северо-Западный филиал ФГБОУВО «Российский государственный университет правосудия», профессор кафедры гражданского права, д.ю.н., e-mail: sergey.n.shishkin@gmail.com

*В статье автор обращается к поправкам, внесенным в Конституцию Российской Федерации. Автор выявляет приоритеты в антикризисном правовом обеспечении экономики. Особое внимание уделяется защите публичных интересов и формированию концепции публичного антикризисного предпринимательского права*

**Ключевые слова:** Конституция Российской Федерации; исполнительная власть; антикризисное правовое регулирование экономики; приоритеты; публичные интересы

**SOME ASPECTS OF CRISIS LAW ENFORCEMENT OF THE ECONOMY  
Shishkin Sergey N.**

*In the article the author refers to the amendments made to the Constitution of the Russian Federation. The author identifies priorities in the anti-crisis legal support of the economy. Special attention is paid to the protection of public interests and the formation of the concept of public anti-crisis entrepreneurial law*

**Keywords:** *Constitution of the Russian Federation; executive power; anti-crisis legal support of the economy; priority; public interests*

## **ПРОБЛЕМЫ ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ**

**УДК 378**

### **ОСОБЕННОСТИ ПРЕПОДАВАНИЯ АНГЛИЙСКОГО ЯЗЫКА СТУДЕНТАМ ЮРИДИЧЕСКИХ СПЕЦИАЛЬНОСТЕЙ ВЫСШИХ УЧЕБНЫХ ЗАВЕДЕНИЙ**

**Дроздова Татьяна Валентиновна**

Санкт-Петербургская академия Следственного комитета Российской Федерации, старший преподаватель кафедры гуманитарных и социально-экономических дисциплин, e-mail: 9405566@gmail.com

*В статье рассматриваются особенности преподавания английского языка будущим юристам. Автор обращает внимание на тот факт, что при переводе юридических текстов не следует забывать о том, что каждая страна имеет свою юридическую систему, соответствующую юридическую терминологию и свои реалии. В статье поднимается проблема использования интерактивных методов обучения, как основного фактора оптимизации процесса овладения студентами английского языка профессионального общения*

**Ключевые слова:** *английский язык; международное общение; юридическая специальность; специализированный словарь; юриспруденция*

### **PECULIARITIES OF TEACHING ENGLISH FOR PROFESSIONAL PURPOSES TO THE STUDENTS OF LEGAL SPECIALITIES**

**Drozdova Tatyana V.**

St.-Petersburg Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Senior Lecturer of Department of Humanitarian and Socio-Economic Disciplines, e-mail: 9405566@gmail.com

*In the article the author considers the peculiarities of teaching English for professional purposes to future lawyers. The author outlines the purpose of teaching English to the future lawyers, supports the idea outlines that the students for a short period of time should learn the fundamentals of several legal systems and points out the significance of implementation of interactive training methods that allow a teacher to combine individual, pair and group work, to develop creativity and to teach students to interact with future*

**Keywords:** *the English language; international communication; legal profession; specialized vocabulary; jurisprudence*

**УДК 001.92:378**

**О ПОДГОТОВКЕ СПЕЦИАЛИСТОВ ТАМОЖЕННОГО ДЕЛА В ВЫСШЕМ  
УЧЕБНОМ ЗАВЕДЕНИИ ПЕРИОД ПАНДЕМИИ И СОЦИАЛЬНОЙ  
САМОИЗОЛЯЦИИ**

**Жаркова Елена Александровна**

Сибирский государственный университет путей сообщения, доцент кафедры государственного и муниципального управления, к.э.н., e-mail: zharkovaea@yandex.ru

*Статья посвящена особенностям подготовки специалистов таможенного дела в высшем учебном заведении в период пандемии и социальной самоизоляции. Обозначены проблемы перехода к цифровому образованию и направления совершенствования высшего образования*

**Ключевые слова:** *программное обеспечение; специалист таможенного дела; цифровизация; цифровая грамотность*

**ON THE TRAINING OF CUSTOMS SPECIALISTS IN HIGHER EDUCATION  
DURING THE PANDEMIC AND SOCIAL ISOLATION**

**Zharkova Elena A.**

Siberian State Transport University, Associate Professor of Department of State and Municipal Administration, PhD, e-mail: zharkovaea@yandex.ru

*The article is devoted to the peculiarities of the development of customs education during a pandemic and social self-isolation. The problems of transition to digital education are considered. The directions of improving higher professional customs education are proposed*

**Keywords:** *software; customs specialist; digitization; digital literacy*

